



ISSN 1000-6893

CN 11-1929/V



Engineering Village



航空学报 » 2013, Vol. 34 » Issue (6) : 1463-1473 DOI: 10.7527/S1000-6893.2013.0243

材料工程与机械制造

[最新目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)<< ◀◀ [前一篇](#) | [后一篇](#) ▶▶ >>

TC4钛合金锥形环热辗轧应变及温度场对轧辊尺寸的响应规律

郭良刚¹, 陈建华¹, 杨合¹, 谷瑞杰²

1. 西北工业大学凝固技术国家重点实验室, 陕西 西安 710072;
2. 中国重型机械研究院有限公司, 陕西 西安 710032

Response Rules of Strain and Temperature Fields to Roll Sizes During Hot Rolling Process of TC4 Titanium Alloy Conical Ring

GUO Lianggang¹, CHEN Jianhua¹, YANG He¹, GU Ruijie²

1. National Key Laboratory of Solidification Processing, Northwestern Polytechnical University, Xi'an 710072, China;
2. China National Heavy Machinery Research Institute Co., Ltd, Xi'an 710032, China

[摘要](#)[参考文献](#)[相关文章](#)[Download: PDE \(6702KB\)](#) [HTML OKB](#) [Export: BibTeX or EndNote \(RIS\)](#) [Supporting Info](#)

摘要

提出采用等效半径来描述锥形轧辊(驱动辊和芯辊)及锥形环坯的呈线性变化的径向尺寸,进而建立了确定锥形环件辗轧关键工艺参数合理范围的方法。基于ABAQUS软件平台,研究建立了TC4钛合金锥形环热辗轧三维热力耦合有限元模型,进而模拟阐明了TC4钛合金锥形环热辗轧过程应变及温度场对轧辊尺寸(等效半径)的响应规律与机理。主要结果表明:随着驱动辊等效半径增大,环件内侧等效塑性应变及温度明显增大,环件温度分布越均匀;随着芯辊等效半径增大,环件内侧等效塑性应变及温度明显减小,温度分布越不均匀;驱动辊和芯辊各存在一个最佳的等效半径,使得环件应变分布最均匀。

关键词: 钛合金 锥形环 环件轧制 轧辊尺寸 等效半径 热力耦合

Abstract:

A parameter of equivalent radius is proposed to describe the linearly changing radial sizes of the conical rolls and conical ring blank. Then a method to determine the reasonable range of the key process parameters for conical ring rolling is presented. Under the ABAQUS software environment, a coupled thermo-mechanical 3D-FE model is developed for hot conical ring rolling of TC4 titanium alloy, and the response rules and mechanism of strain and temperature fields to roll sizes are numerically revealed during the process. The main results show that: with the increase of the equivalent radius of the main roll, the equivalent plastic strain and temperature increases obviously in the inside surface layer of the ring, and the temperature distribution of the whole rolled ring becomes more homogeneous, with the increase of the equivalent radius of the mandrel, the equivalent plastic strain and temperature decrease obviously in the inside surface layer of the ring, and the temperature distribution of the whole rolled ring becomes more inhomogeneous, and for the main roll and the mandrel, there is a respective optimum equivalent radius at which the strain of the rolled ring is most evenly distributed.

Keywords: titanium alloys conical ring parts ring rolling roll size equivalent radius thermal-mechanical coupling

Received 2012-06-25; published 2012-09-18

Fund:

国家自然科学基金(51175427);国家自然科学重点基金(51135007);金属挤压与锻造装备技术国家重点实验室(中国重型机械研究院有限公司)
开放基金(2011MEFETKF_03);“高档数控机床与基础制造装备”国家科技重大专项(2010ZX04004-131-07)

Corresponding Authors: 杨合, Tel.: 029-88495632 E-mail: yanghe@nwpu.edu.cn; glgglg66@nwpu.edu.cn Email:
yanghe@nwpu.edu.cn; glgglg66@nwpu.edu.cn

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 郭良刚
- ▶ 陈建华
- ▶ 杨合
- ▶ 谷瑞杰

About author: 郭良刚 男, 博士, 副教授, 硕士生导师。主要研究方向: 精确塑性成形与计算机建模仿真。Tel: 029-88460212-807 E-mail: glgg1g66@nwpu.edu.cn; 陈建华 男, 硕士研究生。主要研究方向: 钛合金环件精确轧制过程的数值模拟。E-mail: chen.jianhua1987@163.com; 杨合 男, 博士, 国家杰出青年科学基金获得者, 长江学者特聘教授, 博士生导师。主要研究方向: 精确塑性成形与计算机建模仿真。Tel: 029-88495632 E-mail: yanghe@nwpu.edu.cn

引用本文:

郭良刚, 陈建华, 杨合, 谷瑞杰. TC4钛合金锥形环热轧应变及温度场对轧辊尺寸的响应规律[J]. 航空学报, 2013, 34(6): 1463-1473.DOI: 10.7527/S1000-6893.2013.0243

GUO Lianggang, CHEN Jianhua, YANG He, GU Ruijie. Response Rules of Strain and Temperature Fields to Roll Sizes During Hot Rolling Process of TC4 Titanium Alloy Conical Ring[J]. Acta Aeronautica et Astronautica Sinica, 2013, 34(6): 1463-1473.DOI: 10.7527/S1000-6893.2013.0243

Copyright 2010 by 航空学报